

一类具有交叉扩散的捕食模型非常数正解的存在性

李艳玲¹, 李景荣¹, 郭改慧²

1. 陕西师范大学数学与信息科学学院, 西安, 710062;
2. 陕西科技大学理学院, 西安, 710021

The Existence of Non-constant Positive Solutions for a Predator-prey Model with Cross-diffusion

LI Yanling¹, LI Jingrong¹, GUO Gaihui²

1. College of Mathematics and Information Science, Shaanxi Normal University, Xi'an, 710062;
2. College of Science, Shaanxi University of Science and Technology, Xi'an, 710021

- [摘要](#)
- [参考文献](#)
- [相关文章](#)

全文: [PDF \(348 KB\)](#) [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

摘要 研究了一类具有扩散和交叉扩散项的Holling-Tanner捕食-食饵模型. 首先利用最大值原理和Harnack不等式给出正解的先验估计, 进一步利用度理论得到非常数正解的存在性与不存在性, 从而给出非常数正解存在的充分条件.

关键词: [交叉扩散](#) [捕食-食饵](#) [度理论](#)

Abstract: This paper will discuss a Holling-Tanner predator-prey ecological model with diffusion and cross-diffusion. By means of maximum principle and Harnack inequality, a priori estimates are first established. Furthermore, the degree theory is utilized to obtain the existence and non-existence of non-constant positive solutions. The results indicate that non-constant positive solutions are created under some conditions.

Key words: [cross-diffusion](#) [predator-prey](#) [degree theory](#)

收稿日期: 2010-12-03;

基金资助: 国家自然科学基金(11271236); 陕西省教育厅科研计划(12JK0856)资助项目.

引用本文:

李艳玲, 李景荣, 郭改慧. 一类具有交叉扩散的捕食模型非常数正解的存在性[J]. 应用数学学报, 2013, 36(2): 230-242.

LI Yanling, LI Jingrong, GUO Gaihui. The Existence of Non-constant Positive Solutions for a Predator-prey Model with Cross-diffusion[J]. Acta Mathematicae Applicatae Sinica, 2013, 36(2): 230-242.







- [1] Peng R, Wang M X. Positive Steady-states of the Holling-tanner Prey-predator Model with Diffusion. *Proc. Roy. Soc. Edinburgh A*, 2005, 135(1): 149-164 [crossref](#)
- [2] Wang M X. Stationary Patterns for a Prey-predator Model with Prey-dependent and Ratio-dependent Functional Responses and Diffusion. *Physica D*, 2004, 196(1-2): 172-192
- [3] Ko W, Ryu K. Qualitative Analysis of a Predator-prey Model with Holling Type II Functional Response Incorporating a Prey Refuge. *J. Differential Equations*, 2006, 231(2): 534-550 [crossref](#)
- [4] Du Y H, Lou Y. Some Uniqueness and Exact Multiplicity Results for a Predator-prey Model. *Trans. Amer. Math. Soc.*, 1997, 349(6): 2443-2475 [crossref](#)
- [5] Guo G H, Wu J H. Multiplicity and Uniqueness of Positive Solutions for a Predator-prey Model with B-D Functional Response. *Nonlinear Analysis: TMA*, 2010, 72(3-4): 1632-1646 [crossref](#)

服务

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [E-mail Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [李艳玲](#)
- ▶ [李景荣](#)
- ▶ [郭改慧](#)

- [6] Peng R, Wang M X, Yang G Y. Stationary Patterns of the Holling-tanner Prey-predator Model with Diffusion and Cross-diffusion. *Applied Mathematics and Computation*, 2008, 196(2): 570-577 
- [7] Zeng X Z, Zhou S Q. Non-constant Positive Steady-state Solutions of a Prey-predator Model with Cross-diffusion. *J. Math. Anal. Appl.*, 2007, 332(2): 989-1009 
- [8] Wang M X. Stationary Patterns of Strongly Coupled Prey-predator Models. *J. Math. Anal. Appl.*, 2004, 292(2): 484-505 
- [9] Kuto K, Yamada Y. Multiple Coexistence States for a Prey-predator System with Cross-diffusion. *J. Differential Equations*, 2004, 197(2): 315-348 
- [10] Wu J H, Guo G H, Ma C. Nonlinear Diffusion Effect on Bifurcation Structures for a Predator-prey Model. *Differential and Integral Equations*, 2011, 24(1/2): 177-198
- [11] Lou Y, Ni W M. Diffusion, Self-diffusion and Cross-diffusion. *J. Differential Equations*, 1996, 131(1): 79-131 
- [12] Lin C S, Ni W M, Takagi I. Large Amplitude Stationary Solutions to a Chemotaxis Systems. *J. Differential Equations*, 1988, 72(1): 1-27 
- [1] 王培光、廉海容. 二阶Hopfield神经网络周期解的存在性[J]. 应用数学学报, 2006, 29(1): 104-110.
- [2] 李必文, 张正球, 王志成. 一个微生物生态模型的周期解[J]. 应用数学学报, 2004, 27(2): 210-217.
- [3] 董士杰, 葛渭高. 具有时滞和基于比率的两种群捕食者-食饵扩散系统的周期解[J]. 应用数学学报, 2004, 27(1): 132-141.
- [4] 徐建华, 王志成. 一类概周期时滞捕食-食饵系统的概周期解[J]. 应用数学学报, 2000, 23(3): 394-402.